

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut 1.8.2026 alkaen

Sivistyslautakunta 25.8.2026 § 55
25/12.04.00/2023

Valmistelija

Varhaiskasvatuksen esihenkilö, puh. 040 485 6453

Opetus- ja kulttuuriministeriön 26.11.2025 antamalla ilmoituksella (1028/2025) varhaiskasvatuksen asiakasmaksut ja tulorajat tarkistetaan 1.8.2026 alkaen.

Laki säättää kunnan päiväkodissa ja perhepäivähoidossa järjestetystä varhaiskasvatuksesta perittävistä asiakasmaksuista. Päiväkotij- ja perhepäivähoitona järjestettävästä varhaiskasvatuksesta voidaan määrätä kuukausimaksu. Maksu voidaan periä enintään yhdeltätoista kalenterikuukaudelta toimintavuoden aikana.

Lain 2 §:n mukaan kokoaikaisella varhaiskasvatuksella tarkoitetaan vähintään 35 tuntia viikossa annettavaa varhaiskasvatusta. Osa-aikaisella varhaiskasvatuksella tarkoitetaan alle 35 tuntia viikossa annettavaa varhaiskasvatusta.

Kokoaikaisen varhaiskasvatuksen kuukausimaksu saa olla enintään perheen koon mukaan määräytyvän maksuprosentin osoittama euromäärä vähimmäistulorajan ylittävästä kuukausitulosta. Kunta voi määrätä enimmäismaksun, jos hakija ei ilmoita perheen tuloja.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksulain (1503/2016) 16 §:n edellyttämät indeksitarkistukset asiakasmaksuun ja tulorajoihin tehdään joka toinen vuosi. Varhaiskasvatuksessa perittävä korkein mahdollinen ja alin perittävä asiakasmaksu on tarkistettu opetustoimen hintaindeksillä ja maksun määräämisessä käytettävät tulorajat yleisellä ansiotasoindeksillä. mukaisesti.

Tarkistusperusteena oleva ansiotasoindeksin muutos on 7,44 % ja opetustoimen hintaindeksin muutos 7,84 %. Näin ollen maksujen perusteena olevat tulorajat nousevat ja ylin perittävä maksu nousee nykyisestä 311 eurosta 335 euroon.

Perheen koko	Tuloraja 1.8.2024 alkaen	Tuloraja 1.8.2026 alkaen	Maksuprosentti
2	4 066	4369	10,7
3	5 245	5635	10,7
4	5 956	6399	10,7
5	6 667	7163	10,7
6	7 376	7925	10,7

Jos perheen koko on suurempi kuin kuusi henkilöä, korotetaan maksun määräämisen perusteena olevaa tulorajaa 295 eurolla kustakin seuraavasta perheen alaikäisestä lapsesta.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksulain mukaan ja indeksikorotusten jälkeen perheen nuorimman lapsen maksu voi olla 1.8.2026 alkaen kokoaikaisesta varhaiskasvatuksesta enimmillään 335 euroa kuukaudessa ja saman perheen ikäjärjestyksessä toiseksi nuorimman varhaiskasvatuksessa olevan lapsen korkein perittävä maksu on 40 % nuorimman lapsen kokoaikaisen varhaiskasvatuksen asiakasmaksusta eli enimmillään 134 euroa kuukaudessa. Kustakin seuraavasta varhaiskasvatuksessa olevasta lapsesta määrättävä maksu on 20 % nuorimman lapsen kokoaikaisen varhaiskasvatuksen asiakasmaksusta eli enimmillään 67 euroa.

Alin perittävä lapsikohtainen maksu on 32 euroa, tämä oli aiemmin 30 euroa (31.7.2026 saakka).

Esittelijä

Sivistystoimenjohtaja Pertti Terho

Ehdotus

Sivistyslautakunta päättää, että lasten varhaiskasvatuksesta perittävät asiakasmaksut ja maksun määräämisessä käytettävät tulorajat ovat 1.8.2026 lukien seuraavat:

1. Perheen nuorimman lapsen perittävä maksu on kokoaikaisesta varhaiskasvatuksesta enimmillään 335 euroa kuukaudessa ja saman perheen ikäjärjestyksessä toiseksi nuorimman varhaiskasvatuksessa olevan lapsen korkein perittävä maksu on 40 % nuorimman lapsen kokoaikaisen varhaiskasvatuksen asiakasmaksusta eli enimmillään 134 euroa kuukaudessa. Kustakin seuraavasta varhaiskasvatuksessa olevasta lapsesta määrättävä maksu on 20 % nuorimman lapsen kokoaikaisen varhaiskasvatuksen asiakasmaksusta eli enimmillään 67 euroa.

2. Yleisellä ansiotasoindeksillä tarkistettut päivähoitomaksun määräämisessä käytettävät tulorajat ovat seuraavat:

Perheen henkilömäärä	Tuloraja 1.8.2026 €/kk	Maksuprosentti
2	4369	10,7 %
3	5635	10,7 %
4	6399	10,7 %
5	7163	10,7 %
6	7925	10,7 %

Jos perheen koko on suurempi kuin kuusi henkilöä, korotetaan maksun määräämisen perusteena olevaa tulorajaa 295 eurolla kustakin seuraavasta perheen alaikäisestä lapsesta.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut on sidottu opetustoimen hintaindeksiin ja tulorajat ansiotasoindeksiin varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista annetussa laissa tarkemmin säädettyllä tavalla.
3. Sopimus varhaiskasvatuksen asiakasmaksusta laaditaan arvioitujen tuntien perusteella.

4. Tuntiperusteiset päivähoitomaksut ovat 1.8.2026 alkaen seuraavat:

Varattu hoitoaika tuntia/kk	Maksuperuste	max. €/kk
0-20	20 %	67,00
21-40	30 %	101,00
41-60	40 %	134,00
61-85	50 %	168,00
86-115	65 %	218,00
116-135	80 %	268,00
136-160	90 %	302,00
yli 161	100 %	335,00

5. Maksun määrä pyöristetään lähimpään euromäärään.

Sivistyslautakunta on päättänyt kokouksessaan 14.9.2021 § 52, että varhaiskasvatuksessa peritään tuntiperustainen maksu lapselle arvioidun tuntimäärän mukaisesti 1.8.2021 alkaen.

Laskutus perustuu toteutuneisiin läsnäolotunteihin sen maksuluokan mukaisesti mikä on esitetty yllä olevassa taulukossa.

Varhaiskasvatuksen esimiehellä on oikeus periä asiakasmaksu arvioidun tuntimäärän mukaisesti, mikäli läsnäolotunteja on peruttu perusteettomasti.

Päätös

Hyväksyttiin esityksen mukaan.

Varhaiskasvatuksen esihenkilö poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen.